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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

 استات اويل  تکرار می شود!؟
جوان 

این روزنامه با هشدار نسبت به بروز فساد در قراردادهای نفتی با شرکت های 
غربی نوشــت: باید براي احداث یك پــروژه بين المللي نفتي در روزنامه هاي 
مختلف آگهي منتشر کرد و از یك شرکت مشاور خوش سابقه بين المللي هم 
براي نظارت بر کار استفاده شود تا گام مهمي براي نمایش شفافيت و جلب 

اعتماد طرف هاي غربي برداشته شود.
رفتارهاي عملي ما باید نشــان دهد قراردادها پشــت درهاي بسته امضا 
نمي شوند و چيزي در زیر ميزها جابه جا نمي شود. به نظر مي رسد با انجام این 
اقدامات ساده مي توان گامي مهم براي شفاف سازي برداشت ولي چه مي توان 
گفت که در بستر ساختار اقتصادي غيرشفاف ایران، حتي »شفاف ترین« هاي 
اروپا نيز آلوده شده و رسوایي هاي بزرگي را به بار مي آورد. ماجراي رشوه استات 
اویل به ایراني ها و حواشي وحشتناك آن براي نروژي ها هنوز هم استات اویل 

را از ایران دور کرده است.
پرسش اصلي اینجاست که با وجود حسن ظن اروپایي ها نسبت به دولت 
جدید ایران، آیا یك عزم جدي در مسئولان وجود دارد که با ایجاد شفاف سازي 
اقتصاد ایران گامي مؤثر براي حذف پدیده هاي شومي همانند اختلاس، رشوه و 
فساد بردارد؛ مسائلي که آقازاده ها را به ميان آورده و آنها را راهي زندان مي کند. 
بدون تردید براي رسيدن به سرمایه گذاري خارجي باید سوار بر شفافيت شد، 
وگرنه اتفاقي که براي کشور رخ خواهد داد همان سرمایه گذاري هاي پرحواشي 
اســت که طي دو دهه اخير، پس لرزه هاي فراواني داشته است. در این بين 
تنها دلالان ســود مي برند و با »جوش دادن« معامله به حق کميسيون خود 

مي رسند که چندان هم »غریبه« نيستند!
 احتکار مسکن توسط بانک های خصوصی 

جام جم 
جام جم در گزارشــی درباره اوضاع مسکن نوشت: یك موسسه پژوهش 
اقتصاد مســکن وابسته به وزارت راه و شهرســازی اعلام کرد: برخی از افراد 
حقيقی و حقوقی در حال خرید انبوه و احتکار واحدهای مسکونی برای فروش 
مســکن در دوره رونق هستند. موسسه پژوهشی »مدیریت و اقتصاد مسکن 
نوین )مأمن(« در پژوهشــی از رشد پدیده »احتکار مسکن« خبر داده که به 

صورتی خزنده و بی سروصدا در حال انجام است.
مدیرعامل این موسســه در گفت وگو با پایگاه خبری رسمی وزارت راه و 
شهرسازی گفت: احتکار مسکن با توجه به افت شدید عرضه واحد مسکونی 

در انتهای سال 95 و ابتدای سال 96 از سوی محتکران دنبال می شود.
محمدرضا حسنلو افزود: با توجه به کاهش شدید صدور پروانه ساختمانی 
در سال های 93 و 94، عرضه واحد مسکونی ساخته شده و آماده در دو سال 

آینده با افت زیادی روبه رو می شود.
وی با اشــاره به آغاز روند افزایش خرید و فروش مسکن با توجه به آمار 
منتشره سازمان ثبت اسناد و املاك و نيز سامانه ثبت معاملات اتحادیه های 
اســتانی مشاوران املاك به ویژه در تهران و چند کلانشهر دیگر، اظهار کرد: 
برخی افراد حقيقی و حقوقی از جمله برخی بانك های خصوصی و موسسات 
مالی و اعتباری اقدام به خرید واحدهای مسکونی با عمر کمتر از سه سال در 
نقاط مختلف تهران و دیگر کلانشهرها کرده اند تا خانه ها را در دوره رونق با 
قيمتی گزاف و حداقل تا 50 درصد بيشتر از قيمت خرید واحدهای مسکونی 

در دوره رکود بفروشند.
مدیرعامل موسسه مأمن تصریح کرد: در حال حاضر یك موسسه اعتباری 
در حال خرید تعداد زیادی واحد مسکونی در نقاط مختلف تهران از واحدهای 
50 و 60 متری تا 140 و 150 متری است که برای طيف های مختلف اقتصادی 

و دهك های گوناگون درآمدی در نظر گرفته شده  است.
حســنلو با بيان این که تعداد دقيق واحدهای خریداری شده برای پدیده 
احتکار مسکن قابل برآورد نيست، افزود: افراد حقيقی که در حال احتکار مسکن 
هستند با ابلاغ قانون ماليات بر خانه های خالی به ثبت اجاره نامه های صوری 
روی آورده اند؛ اما افراد حقوقی به ویژه برخی بانك ها و موسسات اعتباری این 
واحدها را تا پيش از ابلاغ مصوبه شورای پول و اعتبار مبنی بر ممنوعيت افزایش 
ســرمایه شرکت های زیرمجموعه بانك ها به ملکيت شرکت های زیرمجموعه 
خود درمی آوردند که پس از آن که بانك مرکزی با جدیت با افزایش سرمایه 
شرکت های بانکی مقابله کرد، به ایجاد شرکت های کاغذی و صوری با عضویت 
اعضای هيات مدیره خود روی آورده و املاك خریداری شــده را به نام این 

شرکت ها ثبت می کنند...
در این باره، ســيدمهدی هاشــمی، رئيس کميسيون عمران مجلس در 
گفت وگو با جام جم اظهار کرد: این که این خبر را پایگاه وزارت راه و شهرسازی 
در سایت خود درج کرده است جای تامل دارد و اگر اسنادی در دست دارند 
کــه تخلفاتی صورت گرفته و برخی متخلفان قصد چنين کاری را دارند باید 

به مراجع ذی ربط گزارش شود تا رسيدگی کنند.
وی افزود: به نظر می رسد هدف از انتشار این خبر شوك زودرس در بازار 
مســکن باشــد. به این معنا که مردم ترغيب شوند سریع برای خرید مسکن 
مراجعه کنند و بازار رونق بگيرد، البته که اکنون بهترین زمان خرید مسکن 

است و هيچ شکی در این زمينه وجود ندارد.
بازگشت دوباره رکود

دنیای اقتصاد 
این روزنامه حامی دولت از بازگشت مجدد رکود به اقتصاد کشور خبر داده 
است: شواهد موجود از بخش های مختلف اقتصاد ایران همچون وضعيت توليد 
و فروش در صنایع مختلف بورسی، کاهش قيمت نفت در بازارهای جهانی و 
اظهارنظرهای برخی مســئولان دولت در رابطه با قرار گرفتن در سال سخت 
اقتصاد نشان می دهد مسيری که اقتصاد از زمستان سال گذشته همزمان با 
کند شدن شيب رشد اقتصادی آغاز کرده، احتمالا در بهار سال 94 نيز ادامه 
خواهد داشت...رئيس کل بانك مرکزی نيز این موضوع را تایيد کرده و معتقد 
اســت آهنگ رشد اقتصادی کشور در فصل چهارم سال گذشته کند شده و 
پس از ثبت ارقام بالای 3 درصد در فصول اول تا سوم به 6/ 0 درصد در فصل 
پایانی سال گذشته رســيده است. در این شرایط پيش بينی می شود عوامل 
کاهنده رشــد اقتصادی کماکان در سال جاری استمرار یابد و رشد اقتصادی 
سال جاری را تحت تاثير قرار دهد. علاوه بر این، بررسی ها نشان می دهد باقی 
ماندن تحریم ها تا زمان اجرایی شدن توافق هسته ای و کاهش قيمت نفت به 
بخش های مختلف اقتصاد از جمله پروژه های عمرانی ســرایت می کند و این 
موضوع از تحرك اقتصاد می کاهد و امکان دارد اقتصاد ایران نتواند رکوردهای 

رشد در سال قبل را تکرار کند...
آمارها نشــان می دهد که پدیده افزایش موجودی انبار در سال گذشته 
و نبود تقاضا برای توليدات، در حال حاضر تشدید شده و روی توليد هم اثر 
گذاشته است. در نتيجه، امکان افزایش قيمت محصولات برای بنگاه ها وجود 
نداشــته و حتی در مواردی بنگاه ها ناگزیر به تخفيف قيمت نيز بوده اند. این 
عامل هم روی کنترل رشد قيمت کالاها و اقلام قابل مبادله، اثرگذار بوده است.
کارشناسان با درنظر گرفتن عوامل مذکور و همچنين کاهش قيمت نفت 
پيش بينی کرده اند تا قبل از رفع تحریم ها نرخ رشد اقتصادی به زیر یك درصد 
کاهش پيدا کند و البته لزوما بالای صفر نيز نخواهد بود. به اعتقاد کارشناسان 
اگر خوش شانس باشيم این رشد مثبت خواهد بود و در غير این صورت، احتمال 

تجربه مجدد رشد منفی نيز وجود خواهد داشت.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
922500سکه تمام طرح جدید
923000سکه تمام طرح قدیم

468000نيم سکه
258000ربع سکه

171000گرمی
94960هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
3437دلار
3894یورو
5250پوند

939درهم
1170ليرترکيه

يک جانبــاز دفاع مقدس با 
به  موفق  دوســتانش  همکاری 
اردک  قطعه  230هــزار  تولید 

گوشتی شد.
یزدان پناه درباره چگونگي  عزیز 
ورودش بــه عرصه پرورش اردك به 
سایت بسيج سازندگی مي گوید: »در 
سال گذشــته با توجه به فرمایشات 
مقام معظم رهبري درباره کارآفریني 
و توليــد ملي به همــراه چند تن از 
دوستان جانباز، تصميم به راه اندازي 
مزرعه پرورش اردك گرفتيم، هدف 
جملگــي ما ایــن بود کــه در حد 
توانمان اشــتغالزایي براي جوانان و 
کمــك به توليد ملي را محقق کنيم 
و در کنار آن به ســود اقتصادي هم 
دست یابيم، بنده و دوستان جانبازم 
جنگ اقتصادي دشمن را باور داریم 
و راه حل آن را خودکفایي در داخل 

مي دانيم.«

یزدان پناه درباره نحوه شکل گيري 
خاطرنشان  اردکش،  پرورش  مزرعه 
مي کند: »هر کدام از دوســتان در 
حد توانش مبلغي را اختصاص داد و 
سرمایه اوليه تاسيس مزرعه پرورش 
اردك جور شد، بسيج سازندگي هم 
بــا پرداخت وام از مــا حمایت کرد. 
در نتيجه توانســتيم مزرعه پرورش 
اردك را در روســتاي مبارك آباد قم 
راه اندازي کنيم، این مزرعه داراي 2 
سالن 1000 متري است و براي 5 نفر 
به صورت مستقيم و 10 نفر به صورت 
غير مستقيم اشتغالزایي شده است.«

ایــن جانباز دفاع مقدس و فعال 
اقتصاد مقاومتي مي افزاید: »80 روز 
زمان مي برد تا جوجه اردك یك روزه 
به اردك گوشــتي تبدیل شــود که 
نزدیك به 20 درصد آن سود خالص 
اســت. ما جوجه یك روزه را 1700 
تومان مي خریم و اردك گوشــتي را 

با قيمــت 9 تا 11 هــزار تومان در 
بازار عرضه مي کنيم. اردك ها را براي 
فروش بيشــتر به استان هاي شمال 
کشور مي بریم زیرا در شمال کشور 
استقبال از این توليدات بيشتر است. 
متاسفانه در استان قم استفاده از این 
گوشت که فواید زیادي دارد هنوز جا 

نيفتاده است.«
یزدان پناه با انتقاد از عدم حمایت 
دستگاه هاي دولتي از توليدکنندگان 
یــادآور مي شــود: »در امر توليد که 
بسيار هم مورد تاکيد رهبر عزیزمان 
بوده، دستگاه هاي دولتي کمك قابل 
توجهي به پرورش دهندگان طيور و 
فعالان اقتصــاد مقاومتي نمي کنند. 
مشــکل عمده توليدکننــدگان این 
است که دستگاه هاي دولتي با ایجاد 
پيچ و خم هاي اداري بي فایده، انگيزه 
آنهــا را پایين مي آورند، در مســير 
تاسيس مزرعه پرورش اردك هيچگاه 

ندیدم مسئولي تشویقمان کند، این 
در حالي اســت که کشور ما نياز به 
افزایش توليدات دارد و این مهم بدون 
حمایت از توليدکنندگان امکان پذیر 

نخواهد بود.«
او اضافه مي کند: »گوشت اردك 
بهترین جایگزین گوشت مرغ است، 
اینکه مردم مــا از بين ماکيان فقط 
به خــوردن مــرغ اکتفــا مي کنند 
اتفاق خوشــایندي نيســت. باید با 
فرهنگ سازي سایر پروتئين ها را وارد 

سفره مردم کرد.«
رزمنده جانباز با بيان اینکه امروز 
هستيم،  اقتصادي  جنگ  مشــغول 
مي گوید: »در دوران دفاع مقدس با 
وجود ســن کم با اعتقاد به ولایت و 
با هدف دفاع از دین و ناموس راهي 
جبهه هاي نبرد حق عليه باطل شدیم 
و با جان و دل دفاع کردیم، امروز اما 
رویــه جنگ تغيير کرده و ما باید در 

جنگ اقتصــادي از خود دفاع کنيم 
و توليدات کشــور را افزایش داده و 
به خودکفایي برســيم. تــا امروز به 
لطف خدا 230 هزار اردك گوشتي 
را به بــازار مصرف ارائه کردیم و هم 
اینك در سالن پرورش اردك داراي 
10 هزار جوجه اردك هستيم که در 
حال رشد هستند و بعد از اتمام هر 
دوره دوباره جوجه ریزي کرده و آنها 

را پروار مي کنيم.«
پرورش اردك از جمله عرصه هاي 
توليدي است که از یك سو به دليل 
مغذي بــودن محصــول توليدي و 
از ســوي دیگر با هدف تنوع بخشي 
به ســبد پروتئيني مــردم و ایجاد 
امنيت غذایي بيشــتر، مورد حمایت 
دســتگاه هاي عامــل در امر اقتصاد 

مقاومتي قرار گرفته است.
گوشت اردك یکي از مطلوب ترین 
گوشــت  ها در ميان ماکيان اســت. 

این گوشــت منبع غني پروتئين  ها 
بــا کيفيت بالا، نياســين، فســفر، 
ریبوفلاویــن، تياميــن، آهن، روي، 
ویتاميــن ب 6 ، ویتاميــن ب 12، 
ســلنيوم، و منيزیم اســت. گوشت 
اردك در عين حال چربي و کلسترول 
نسبتا بالایي دارد، به خصوص اگر با 
پوســت خورده شود. به همين علت 
در صورت داشتن کلسترول بالا باید 
مصرف این گوشت به یك اونس در 
روز )بدون پوست( محدود شود. نقطه 
ذوب چربي گوشت اردك 14 درجه 
سانتي گراد است که بسيار پایين تر از 
دماي بدن اســت، نقطه ذوب چربي 
گوشــت گاو و مرغ به ترتيب 45 و 
37 درجه ســانتي گراد است که در 
مورد چربي گاو، بسيار بالاتر از دماي 
بدن است، بنابراین گوشت اردك به 
آساني متابوليزه مي  شود و باعث ایجاد 

مشکل چاقي نمي شود.

تولید 230 هزار قطعه اردك گوشتي با همت جانباز دفاع مقدس

عضو انجمن فولاد گفت: دولت فقط شعار حمايت از تولید می دهد. رضا 
شهرستانی در گفت وگو با نسیم اضافه کرد: متاسفانه هیچ گونه حمايتی از 
سوی دولت از بخش تولید صورت نگرفته، از طرفی به اين دلیل که برخی 
آقايان خودشان پتروشیمی دارند، تنها حمايت ها از صنعت پتروشیمی 

بوده و در رابطه با صنعت فولاد حمايتی ديده نشده است.
این عضو انجمن فولاد اظهار داشت: در حرف، بحث حمایت فراوان است اما 
به حوزه عمل و اجرایی شدن که می رسد هيچ خبری از حمایت نيست. یعنی در 

حقيقت شعار زیاد است اما در عمل به گونه دیگری است.
وی بيان داشــت: در این دوران پســاتحریم هم باید مراقب باشــيم که تنها 
ســرمایه گذاری را به داخل بياوریم، در غير این صورت وابسته خارج و تبدیل به 

مصرف کننده خواهيم شد.

شهرســتانی در پایان خاطرنشــان کرد: ما توقعمان از دولت این اســت که 
ســرمایه گذاری خارجی و اشــتغال زایی در ایران را مدنظر داشته باشد نه این که 
از آنهــا نمایندگی گرفته و یا اجازه بدهند اجنــاس خود را وارد ایران کرده و به 

فروش برسانند.
وی همچنين بيان داشــت: کشور همسایه ما ترکيه که نه سوخت دارد و نه 

سنگ آهن، مواد اوليه را از آن سر دنيا می آورد و در کشورش فرآوری می کند.
وی ادامه داد: با این اوصاف توليد کشــوری مانند ترکيه دو برابر توليد ایران 
اســت و ما در این زمينه نمی توانيم با آنها رقابت کنيم در صورتی که در کشــور 
ما هم انرژی و هم مواد اوليه سنگ آهن به وفور وجود دارد و هم نيروی انسانی 

جوان زیاد است.
شهرستانی تاکيد کرد: این جا این سؤال پيش می آید پس چرا با وجود انرژی 

و نيروی ارزان توليد آنها جلوتر از ما هســتند و ما توان رقابت با آنها را نداریم؟ 
پاسخش در این است که مسلما در ساختار ما مشکلات سوءمدیریتی وجود دارد.

وی بيان داشت: این موضوع برمی گردد به هزینه مالی. هزینه مالی هم مربوط به 
این می شود که تجهيزاتی که ما وارد می کنيم و یا کارخانه ای که تاسيس می کنيم 

هزینه اش چندین برابر شده است.
وی در رابطه با بحث واردات تجهيزات خارجی و جایگزین کردن آنها به جای 
توليدات داخلی، گفت: متاســفانه تجهيزات و اجناس را از خارج وارد می کنند و 
دليلش هم این اســت که واردات برای آنها راحت تر و سودآورتر است اما اگر قرار 
باشــد که تمامی این کارها در داخل صورت بگيرد بدون شــك سخت تر و همه 
چيز تحت کنترل و نظارت بيشتری خواهد بود، لذا واردات برخی از تجهيزات به 

صرفه تر از استفاده از توليد داخلی است.

عضو انجمن فولاد:

دولتفقطشعارحمایتازتولیدمیدهد

ملی  مجمع  مديرعامــل 
خبرگان کشاورزی، سیاست 
دولت روحانی در کاهش سطح 
و  را صحیح  گندم  زيرکشت 

اخلاقی ندانست.
علــی خان محمــدی با بيان 
اینکه عليرغم اینکه هفته گذشته 
دولت قرار بود نرخ خرید تضمينی 
محصولات کشاورزی را اعلام کند 
هنوز اتفاقی نيفتاده است، گفت: 
به نظر می رسد برخی گمانه زنی ها 
مبنی بــر عــدم افزایش قيمت 
تضمينی محصولات کشــاورزی 
و اعــلام نکردن بــه موقع آن با 
هدف رســيدن به سياست های 

وزارت جهاد کشاورزی در راستای 
کاهش ســطح زیرکشت برخی 
محصولات کشاورزی مانند گندم 
است که این نوع سياست گذاری و 
استراتژي درست و اخلاقی نيست.

وی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: گرچه قيمت نهاده های تحت 
اختيار شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی مانند چند قلم کودی 
که خریــدار و مشــتری ندارند 
افزایش نيافته اســت، اما وزارت 
جهاد کشاورزی باید به نرخ تورم 
موجود در جامعه که کشاورز را 
هم به عنوان توليدکننده متحمل 
هزینه های بيشتر می کند، توجه 

داشته باشد، چرا که به عنوان مثال 
قيمت بذری که ســال گذشته 
کيلویــی 1300 تومــان بود به 
حدود 1490 تومان رســيده و 

دنباله بندهای تراکتوری که سال 
گذشــته حدود 30 هزار تومان 
بود به سه برابر و حدود 90 هزار 
تومان رســيده است. همچنين 

کارگرانی که در ســال گذشته 
حــدود 40 هزار تومــان در روز 
امروز  می کردند،  دریافت  حقوق 
کمتــر از 60 هزار تومان در روز 

قبول نمی کنند.
مدیرعامــل مجمــع ملــی 
خبرگان کشــاورزی اعلام کرد: 
براســاس وعده های مســئولان 
بود  قرار  وزارت جهاد کشاورزی 
هفته گذشــته قيمت گندم به 
تنهایی اعلام شــود و پس از آن 
وزارت جهاد کشــاورزی در پی 
دریافت مصوبه نرخ های تضمينی 
دیگر محصولات کشاورزی باشد 
امــا هنوز هيچ نرخ مصوبی برای 

اعلام  کشــاورزی  محصــولات 
نشده که تنها سبب سردرگمی 

و بلاتکليفی کشاورزان می شود.
تصریح کرد:  خان محمــدی 
چگونه است که وقتی می خواهند 
گنــدم را از یکی از کشــورهای 
خارجی وارد کننــد چند هفته 
قبل از آن همه هزینه های مربوط 
به قيمت و واردات آن را پرداخت 
می کننــد و مقدمــات آن را نيز 
فراهــم می کنند امــا وقتی که 
گندمی را از کشاورز می خواهند 
خریداری کنند پس از چند ماه 
آن هم با هزار دردسر حق الزحمه 

کشاورزان را پرداخت می کنند.

يک فعال کشاورزی:

سیاستدولتدرکاهشسطحزیرکشتگندمصحیحنیست

يک اقتصــاددان گفت: اراده 
برخورد  بــرای  دولت  در  جدی 
برنامه ای با مسائل کشور مشاهده 
برنامه گريزی  با  نمی شود و دولت 

راه به جايی نمی برد.
فرشاد مومنی در گفت وگو درباره 
نــگاه دولتمردان یازدهم به مســائل 
اقتصادی اظهار کرد: با کمال تاســف 
به صورت نظــام وار، اراده جدی برای 
برخورد با مســائل کشــور مشاهده 
نمی شــود. اميــدوارم بتوانيم دولت 
را متقاعــد کنيم که بــا این برخورد 
غيرشــفاف در زمينــه برنامه گریزی، 

کشور راه به جایی نخواهد برد.
وی ادامه داد: تفاوت ميان رشد و 
توسعه از مسائل ابتدایی اقتصاد است 
که متاســفانه در کشور ما مورد توجه 
قــرار نمی گيرد، به شــکلی که هدف 
نهایی اقتصاد ما، رشد اقتصادی است.

این اقتصاددان با اشــاره به اینکه 
قرار دادن رشــد اقتصــادی به عنوان 
هدف،  غلط است افزود: آقای نوبخت 
اعلام می کنند برای رســيدن به رشد 
اقتصادی هشــت درصدی در برنامه 
پنج ســاله باید ســالی 200 ميليارد 
دلار داشــته باشيم، در حالی که نگاه 
ایشــان غلط است زیرا در یك اقتصاد 
توســعه نيافته رانتی، کيفيت رشد از 
اندازه آن مهم تر است. در الفبای توسعه 
همواره گفته می شود که  تحول کيفی 

مبنای اصلی توسعه است.
مومنی به ماجرای احياء سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشــور اشاره 
کرد و گفت: کل ماجرای بازگرداندن 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی به یك 
نشست چند دقيقه ای نياز داشت اما 
در هميــن حد آنهایی کــه وعده دو 
هفته ای داده بودند عملا 18 ماه زمان 

نياز داشتند تا این نشست و برخاست را 
انجام دهند. شما به مصاحبه معاون اول 
رئيس جمهور پس از آن جلسه مراجعه 
کنيد، خيلی شفاف به این عدم تمایل 
جدی و عميق به برخورد برنامه ای برای 

حل مسائل آگاه می شوید.
وی با انتقاد از بالا بودن نرخ سود 
بانك ها خاطرنشــان کرد: کسانی که 

تــورم را به بهانه بــالا بردن نرخ بهره 
کردند، الان که تورم یك ســوم شده 
چه منطقی را بهانه می کنند؟ آنهایی 
که قدرت جریان سازی در ایران دارند 
و ما خيلــی محترمانه و در کليت به 
آنها غيرمولد ها می گویيم، در سال 91 
موجی راه انداختند که تمام گرفتاری ها 
در ایران به این دليل است که نرخ بهره 

در شرایطی که تورم بالا است، پایين 
است و همان موقع در اوج آن بحران 
فشــار آوردند و نرخ بهره را ده درصد 
بالا بردند.مومنی افزود: در پيچيدگی 
شرایط کنونی ایران شما چه نرخ بهره 
را بالا ببرید و چه آن را پایين بياورید، 
آنهایی که دسترســی به منابع دارند، 
چــه نرخ بهره بالا بــرود و چه پایين 
بياید سود می برند. در هر حال قربانی 
عمده این ساخت نهادی عامه مردم و 
توليدکننده ها هستند. این اقتصاددان 
گفت: متاســفانه در دولت یازدهم که 
بسيار تمایل دارند بگویند که اوضاع، 
زیادی خوب است، رکود به قدری است 
که موجودی انبارها در بالاترین سطح 

خود در 5 سال اخير قرار دارد.
مومنــی ادامه داد: در شــرایطی 
که کشــور بــا بحران حــاد در ميان 
اســت همين  رو به رو  توليدکنندگان 

ميزان توليد نيز فاقــد تقاضای موثر 
ایران درحال حاضر  بنابراین  اســت، 
در شــرایط بحران تقاضــای موثر به 

سر می برد.
وی دربــاره لایحه برنامه ششــم 
توســعه گفت: دولت محترم بنایش 
بر این اســت که لایحه برنامه ششم 
را اســفند ماه به مجلس بدهند. این 
معنایش آن است که ما تا اسفند بعد 
برنامه ای نخواهيم داشــت، مگر  هم 

اینکه تدبيری اندیشيده شده باشد.
این اقتصاددان افزود: اســفند ماه 
ســال آینده ما با چه شرایطی روبرو 
هستيم. در آســتانه انتخابات ریاست 
جمهــوری، دیگر کســی دل و دماغ 
اجرا و جدی گرفتن برنامه توســعه را 
نخواهد داشت. از نظر من این برخورد 
سهل انگارانه که زمان را از ما می گيرد 

و منابعمان را هدر می دهد.

فرشاد مومنی:

نگاهسخنگویدولتدربارهرشداقتصادیغلطاست

 مديرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی 
از واردات بی رويه انگور انتقاد کرد.

رمضان روئين تن در گفت وگو با فارس در مورد واردات کشمش گفت : حتی 
در شرایطی که سالانه ميزان قابل توجهی انگور در کشور توليد می شود ما شاهد 

واردات انگور از جمله انگور شيلی به کشور هستيم.
وی افزود: با توجه به ميزان توليد کشمش هيچ نيازی به واردات کشمش نداریم 
اما ظاهرا مقدار کمی از این محصول بدون مجوز از کشور افغانستان وارد شده است.
وی افزود: از آنجا که واردات کشــمش بدون مجوز بوده ميزان آن مشــخص 

نيست ولی بخشی از کشمش وارداتی پس از فرآوری دوباره صادر شده است.
مدیرکل دفتر امور ميوه های سردسيری و خشك وزارت جهاد کشاورزی با بيان 
اینکه در توليد کشمش رتبه سوم جهان را داریم، بيان داشت: سالانه حدود 160هزار 
تن کشمش در کشور توليد که حدود 40 هزار تن آن به مصرف داخلی می رسد.

روئين تن تصریح کرد: ســال 93 حدود 114 هزار تن کشــمش به بيش از 
70کشور جهان صادر شد.وی با بيان اینکه صادرات کشمش در سال گذشته به 
ميزان 296 ميليون دلار برای کشور ارزآوری داشت، افزود: هر کيلوگرم از کشمش 

مرغوب ایرانی به قيمت 2/5 دلار صادر می شود.
روئين تن با بيان اینکه واردکنندگان به دنبال منافع شخصی هستند نه منافع 
مصرف کننــده، تصریح کــرد: ایران از نظر توليد انگور مقام هفتم تا نهم جهان را 
دارد و ســرانه توليد انگور در کشــور حدود 35 کيلوگرم و بيش از 2 برابر سرانه 
توليد انگور در دنيا است.وی در پاسخ به سوال که چرا انگور توليدی روی دست 
کشاورزان مانده است، گفت: برداشت انگور تقریبا از اواخر اردیبهشت آغاز و انواعی 
از آن اواخر آبان و اوایل آذر ماه برداشــت می شــود.مدیرکل دفتر امور ميوه های 
سردسيری و خشك وزارت جهاد کشاورزی با بيان اینکه معمولا در شهریور و مهر 
ميزان توليد انگور بيشــتر می شود، گفت: افزایش دو برابر توليد انگور آذربایجان 
غربی نسبت به سال گذشته منجر به مشکلاتی برای توليدکنندگان این محصول 
شــد. وی افزود: امسال در آذربایجان غربی حدود 280 هزار تن انگور توليد شد 
در حالی که ميزان توليد این محصول در سال گذشته حدود 140 هزار تن بود.

مديرکل دفتر میوه های سردسیری وزارت جهاد کشاورزی:
ایران با جایگاه هفتم تولید جهان

از شیلی انگور وارد می کند!

رئیس اتحاديه بنکداران مواد غذايی گفت: در بازارچه های مرزی کالا 
با تعرفه های بسیار پايین اجازه ورود برای مصرف آن منطقه يا آن استان 

را می  دهند اما به دلیل نبود نظارت اين کالاها به پايتخت می رسند.
محمد آقا طاهر در گفت وگو با فارس، در مورد وضعيت بازار عمده مواد غذایی 
و کالاهای اساسی اظهار داشت: با آغاز فصل مدارس تا حدودی رونق در بازار ایجاد 
شــده است، ولی از آنجا که همه منتظر ارزان شدن کالا به واسطه لغو تحریم ها 
هستند فقط در حد نياز روز خرید می کنند و آن طور که باید فروش کالا نداریم.
وی با اشاره به گسترش فروشگاه های زنجيره ای و تخفيف های ویژه ای که در 
این فروشگاه ها به مشتریان داده می شوند، گفت: این فروشگاه ها تا حد زیادی دور 
را از دست خرده فروش ها گرفته اند، در نهایت در بازار عمده فروشان مواد غذایی که 
تامين کننده کالای خرده فروشان هستند نيز تا حدی بازار با کسادی رو به رو است.
رئيس اتحادیه بنکداران مواد غذایی از تشکيل جلساتی برای ارائه راهکار در 
حوزه بنکداران مواد غذایی خبر داد و گفت: دیگر روش های سنتی و قدیمی برای 
کســب وکار جوابگو نيست و به دنبال راهکارهایی از جمله یك تشکل یا تعاونی 
هستيم که روش جدیدی برای خریدهای عمده و حمل و نقل به صورت گسترده 
ارائه کنيم تا هزینه های سربار در این بخش بسيار کاهش یابد و قدرت رقابت در 

بازار به ویژه با فروشگاه های زنجيره ای را داشته باشيم.
آقا طاهر در پاسخ به اینکه با توجه به فرا رسيدن فصل برداشت برنج پایيزه 
آیا قيمت این محصول در بازار کاهش داشــته است،  گفت: تقریبا در هيچ یك از 
کالاهای اساسی مورد استفاده مردم افزایش قيمتی نداشته ایم و برنج تازه برداشت 
هم نســبت به برنج سال گذشــته 500 تا یك هزار تومان در هر کيلو ارزان تر به 
فروش می رسد.وی در مورد مواد غذایی خارجی از مبادی غيررسمی و تاثير آن در 
بازار گفت: بسياری از کالاها که در داخل هم توليد نمی شود از جمله کمپوت های 
آناناس، انواع سس ها و یا شکلات می تواند به صورت رسمی و تعرفه واقعی وارد شود 
اما متاسفانه بازارچه های مرزی و کالاهای ته لنجی راهی برای ورود این کالاها  به 
بازار پایتخت و یا شــهرهای بزرگ که پر مصرف هستند شده اند. آقا طاهر اضافه 
کرد: این در حالی اســت که بازارچه های مرزی با تعرفه های بســيار پایين اجازه 
ورود کالاها تنها برای مصرف آن منطقه یا آن استان را می دهند اما به دليل نبود 

نظارت کمتر به پایتخت می رسد.
رئيس اتحادیه بنکداران مواد غذایی به این نکته اشــاره کرد که این ســوال 
مطرح اســت که وقتی طبق آمار کل مصرف برنج وارداتی مردم یك اســتان سه 
هزار تن است چرا اجازه واردات 300 هزار تن برنج از بازارچه مرزی همان استان 
داده می شود، آیا این تضييع حقوق دولت و غيررقابتی شدن قيمت کالا با آنهایی 

که از مبادی رسمی و تعرفه بالاتر کالا را وارد می کنند نيست؟

رئیس اتحاديه بنکداران مواد غذايی:
بازارچه های مرزی

 مبدأ قاچاق کالا شده اند

يــک کارشــناس اقتصادی 
گفت: تیم روحانی طرح های خوب 
دولت قبل را بدون دلیل و يافتن 
جايگزين بهتــری، متوقف کرده 

است.
ایزدخواه  به گزارش تراز، روح الله 
درباره اقدامات اقتصادی نابجا و ایرادات 
اقتصادی در دولت یازدهم اظهار کرد: 
مسئله خام فروشی یکی از اقدامات و 
مصادیق مغایر با سياست های اقتصاد 
مقاومتی بوده که نمونه بارز آن افزایش 
فروش نفت خام است که وزارت نفت 

نيز صراحتاً از آن دفاع می کند.
وی افــزود: مورد دیگر، ســاز و 

کارهایــی اســت کــه در دولت قبل 
راه اندازی شد اما دولت یازدهم صرفاً 
به واسطه اینکه این اقدامات در دولت 
قبل آغاز شــده اســت ادامــه آنها را 
بدون یافتن جایگزین بهتری متوقف 
کرد. مثلًا امروز می بينيم وزارت نفت 
بــر حذف بورس کالای پتروشــيمی 
تأکيد دارد یا مســکن مهر که تقریباً 
بدون یافتن جایگزین بهتری از سوی 
دولت یازدهم متوقف شــده است. یا 
ســاز وکارهایی مانند طرح شبنم و... 
که باعث شفاف ســازی در اقتصاد ما 
می شــدند بدون هيچ توجيهی حذف 

شدند.

این کارشناس اقتصادی خاطرنشان 
کرد: به هرحال دولت قبل نيز با همين 
کارشناسان اقتصادی موجود که حتی 
برخــی از آنها در دولــت یازدهم نيز 
حضور دارند کار کرده اســت. اگرچه 
دولت و وزرا تغييــر یافته اند اما بدنه 
کارشناســی دولت همان بدنه قبلی 
دولت های گذشــته است. اینکه ادامه 
اجرای طرح هایــی به صرف اینکه در 
دولت قبلی مصوب و اجرا شده است 
لغو شــود حرکتــی از روی نابخردی 
و شــتاب زدگی و یــك حرکت کور 
محسوب می شود که قابل دفاع نبوده 

و هيچ منطق اقتصادی ندارد.

ایزدخواه تصریح کرد: به هرحال 
تمام این ساز و کارهای صورت گرفته 
در راستای طرح تحول اقتصادی بود. 
همان طور کــه می دانيد وقتی طرح 
تحول ارائه شد همه اقتصاددانان کشور 
با هر تفکر و گرایشی بر اصل آن صحه 
گذاشته و گفتند هدف گيری آن خوب 
و منطقی است. حالا ممکن بود اختلاف 
سليقه هایی در اجرا وجود داشته باشد. 
اما یادم هست حدود 100 اقتصاددان 
در حضور رئيس جمهور وقت بر اصل 
طرح تحول اقتصادی صحه گذاشــته 

و آن را طرحی کارشناسانه دانستند.
وی اضافه کرد: عمده طرح هایی 

که در دولت های نهم و دهم اجرا شد 
از همين طرح تحول اقتصادی نشأت 
می گرفت.این کارشناس اقتصادی ادامه 
داد: ضمن اینکه بسياری از این اقدامات 
در دولت قبلی براساس شفاف سازی، 
حذف دلالی، اصلاح ســاختار توليد 
براساس طرح تحول اقتصادی و جدای 
از نــام دولت ها و صرفــاً از لحاظ کار 
کارشناســی قابل دفاع بود. اما دولت 
یازدهم بدون معرفی جایگزین درحال 
حاضــر به نوبت و یکی یکی طرح های 

موجود را حذف می کند.
ایزدخواه ادامه داد: در بورس کالای 
پتروشيمی علی رغم انتقادی که خود 

رئيس جمهور از وزیر صنعت داشتند اما 
باز وزیر صنعت مصر اســت که بورس 
کالا را حذف کرده و یا از کار بيندازد 
و هيچ جایگزین بهتری نيز برای این 
کار ندارد و ظاهراً می خواهد به همان 
نســخه های دولتی کمونيستی سابق 
برگردد که دولت مواد و کالاهای اوليه 
را بين بنگاه های اقتصادی توزیع کند 
و با این کار مسائلی از قبيل رانت و... 
افزایش یابد. خب با حذف بورس کالا 
دوباره شــفافيت از بيــن رفته و باید 
به نســخه های قبلی که سال ها با آن 
آزمون و خطا کرده و شکست خورده ایم 

بازگردیم.

يک کارشناس اقتصادی:

مسئولاناجراییبدوندلیلطرحهایخوبدولتقبلرامتوقفکردند

رئیس مرکز ملــی فضايی در مصاحبه با خبرگزاری روســی 
اسپوتنیک اعلام کرد: ايران و روسیه قراردادهايی به ارزش 21میلیارد 

دلار برای خريد تجهیزات ماهواره ای و هواپیما امضا کردند.
به گزارش فارس، منوچهر منطقی در مصاحبه با خبرگزاری روســی 
اسپوتنيك گفت: ایران قراردادهایی به ارزش 21 ميليارد دلار برای خرید 

تجهيزات ماهواره ای و هواپيما با روسيه به امضا رسانده است.
منطقی افزود: این قراردادها ماه گذشــته در نمایشگاه هوایی ماکس 

2015 در روسيه به امضا رسيده است.
به نوشــته اسپوتنيك، این قراردادها شامل خرید تجهيزات مرتبط با 

ماهواره و همچنين هواپيمای مسافربری سوخو سوپرجت 100 است.

يک نماينده مجلس گفت: تعدادی از نمايندگان با امضای نامه ای 
به ديوان عدالــت اداری از نحوه واگذاری کارخانجات آلومینیوم 

المهدی شکايت کردند.
احمدتوکلی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تخلفات صورت گرفته در 
واگذاری  سهام کارخانجات آلومينيوم المهدی گفت: بررسی های انجام شده 
نشــان می دهد که واگذاری این شرکت از سوی سازمان خصوصی سازی 
مورد تضييع حقوق دولت و زیان به اموال عمومی می شود و این واگذاری 

خلاف قانون انجام شده است.
وی افزود: براســاس مــاده 34 دیوان عدالت اداری باید با شــکایت 
نمایندگان نسبت به توقف واگذاری  آلومينيوم المهدی به بخش خصوصی 
اقدام شــود و خواست نمایندگان این است که دولت در این معامله زیان 
نکند. این نماینده مجلس تصریح کرد: صدها ميليارد تومان در این واگذاری ، 

دولت ضرر کرده و این به نفع کشور نيست در حالی که ما از واگذاری ها 
حمایت می کنيم اما در عين حال این نحوه واگذاری غيرقانونی اســت و 

منافع ملت هدر می رود.
توکلی تاکيد کرد: موجودی انبارهای این کارخانه شــامل مواد اوليه 
ضایعات و بسياری دیگر از ادوات و مواد مورد نياز کارخانجات آلومينيوم، 
چند برابر مبلغ نقدی پرداختی به دولت است و این خریدار 140 ميليارد 
تومان به طور نقدی به دولت پرداخت کرده در حالی که موجودی انبارهای 

کارخانه چند برابر این مبلغ ارزش دارد.
وی در بخش پایانی صحبت های خود خاطرنشــان کرد: این واگذاری 
از اواخر سال 92 آغاز شده و عليرغم بسياری از مکاتبات و درخواست ها 
سازمان خصوصی سازی کار خود را در این موضوع ادامه داد و تصميم در 

مورد نحوه واگذاری شرکت، غيرقانونی است.

توکلی خبر داد

شکایتتعدادیازنمایندگانمجلسبهدیوانعدالتاداری
دربارهواگذاریآلومینیومالمهدی

رئیس مرکز ملی فضايی خبر داد
امضای قرارداد 21 میلیارد دلاری خرید 

تجهیزات ماهواره و هواپیما میان ایران و روسیه

دبیر ستاد مسکن مددجويان ســازمان بهزيستی کشور در 
نامه ای به قائم مقام وزير راه و شهرسازی از انصراف مددجويان اين 
سازمان از مسکن مهر به دلیل افزايش قیمت متوالی پروژه های 

اين طرح خبر داد.
به گزارش تســنيم، علی ربوبی دبير ستاد مسکن مددجویان سازمان 
بهزیستی کشور در نامه ای با تشریح مشکلات پيش آمده برای معلولان و 
مددجویان سازمان بهزیستی به واسطه افزایش متوالی قيمت واحد های 
مســکن مهر خواستار رســيدگی این موضوع توسط قائم مقام وزیر راه و 

شهرسازی در طرح مسکن مهر شد.
گفتنی است دولت تاکنون چندین بار قيمت پروژه های مسکن مهر را 
افزایش داده و هر بار نيز گفته که این بار دفعه آخر افزایش قيمت است 
ولی باز هم پس از چند روز مجدداً بحث افزایش مجدد را مطرح کرده است.

به دلیل افزايش متوالی قیمت رخ داد

انصرافمددجویانبهزیستی
ازمسکنمهر

رئیس سازمان بســیج مهندسین کشاورزی و منابع طبیعی، 
تعرفه فعلی واردات دانه های روغنــی را به نفع تولیدکنندگان 

خارجی دانست.
محمدرضا جهانســوز در گفت وگو با فارس با اشاره به افزایش توليد 
کلزا در اواخر دهه 70 تا اواسط دهه 80 تصریح کرد: توجه به توليد کلزا 
در برهه ای از زمان نشان می دهد که توليد این محصول در مدت کوتاهی 

رشد داشته است.
رئيس سازمان بسيج مهندسين کشاورزی و منابع طبيعی با بيان اینکه 
با برنامه ریزی می توان کشت دانه های روغنی از جمله کلزا را افزایش داد، 
گفت: اگر سيســتم خرید ســریع و تضمينی برای این محصولات وجود 
نداشته باشد از آنجا که این محصولات صنعتی است و خریداری جز صنایع 
ندارد کشاورزان از توليد دلسرد می شوند و در صورت نفروختن محصول 

در یك سال، سال بعد کشاورزان اقدام به کشت آن محصول نمی کنند.
جهانسوز با بيان اینکه کشت دانه های روغنی از جمله کلزا یك ضرورت 
ملی است، افزود: برای حمایت از توليد این محصول ملی حمایت از توليد 

داخل، خرید به موقع محصولات کشاورزی و حمایت ویژه لازم است.
رئيس سازمان بسيج مهندسين کشاورزی و منابع طبيعی با بيان اینکه 
متأســفانه منافع واردکنندگان مانع توجه کافی به توليد می شود، گفت: 
تعرفه ها بيش از اینکه به نفع توليد داخل باشد به نفع توليد خارج است.
وی با بيان اینکه دولــت باید از توليد دانه های روغنی حمایت کند، 
افزود: باید بخشی از تعرفه واردات روغن صرف تحقيق، ترویج و آموزش 

توليد دانه های روغنی شود.
رئيس ســازمان بسيج مهندسين کشــاورزی و منابع طبيعی با بيان 
اینکه با واردات دانه های روغنی به جای روغن خام واردات به ضد واردات 
تبدیل می شــود، گفت: پتانسيل توليد دانه های روغنی بالاتر از آنچه که 
در حال حاضر توليد می شود است که با اتکا به نيروی داخلی می توان در 

این زمينه به موفقيت هایی دست یافت.

رئیس سازمان بسیج مهندسین کشاورزی:
تعرفه واردات دانه های روغنی

 به نفع تولیدکنندگان خارجی است


